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מדוע אין איסור צידה בפרה וסוס?

כפי שלמדנו, בעל חיים מבויָת, לדעת השולחן ערוך מותר לצודו, ולדעת רוב 
הראשונים והרמ"א אסור לצודו מדרבנן. 

אולם, בעל חיים מבויָת שכאשר אוחזים בו הוא מתיישב במקומו, או בהמות 
פרה וסוס, שאין דרכם כלל לחמוק מתחת ידי האוחזים בהם – לכל  מבויָתות כְּ
הדעות אין בהם איסור צידה אפילו מדרבנן, ומותר להכניסם בשבת למכלאה 

וכדומה.
ונחלקו הפוסקים בנוגע לתרנגול ואווז, אם דינם כבהמות אלו. וכלב וחתול 

שבזמננו הגדלים בבית – יש אומרים שדינם כפרה וסוס.
]שו"ע שטז, יב, משנ"ב נז ו־נט, וביה"ל ד"ה ויש, וד"ה לצוד[

מדוע יש איסור צידה ביוני שובך אף כשהן מבויָתות?

בהמשך לאמוּר: בעל חיים מבויָת ש'מורד' בבעליו לפי שעה, דהיינו שחומק 
מתחת ידיו ובורח, אך בסופו של דבר ישוב למקומו – אסור לכל הדעות לצודו 

מדרבנן, כיון שכעת אין תפיסתו נוחה, והיא נראית כפעולה של צידה.
ובעל חיים מבויָת, ואף פרה וסוס וכיוצא בהם, שמרד בבעליו לחלוטין וברח 

מביתו, באופן שנדרש מאמץ לתופסו, וגם לא ישוב מעצמו למקומו; וכן בעל 
חיים שאף כאשר הוא מבויָת הוא חומק תמיד מתחת ידי המנסה לתופסו, וכגון 

יוני שובך – לכל הדעות אסור לצודם מדאורייתא.
]שו"ע שטז, יב, משנ"ב נו, נט ו־ס, וביה"ל ד"ה חיה[

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה

 בעל חיים מבויָת שהועבר לבית אחר –
מהי המשמעות ההלכתית של המרחק בין הבתים?

יוּת, וטרם הגיע למצב  בהמשך לאמוּר: בעל חיים הנמצא בתחילת תהליך בִּ
שבצאתו מהבית הוא שב אליו מעצמו – לכל הדעות אסור לצודו מדאורייתא; 

אך בתוך הבית, אם כבר התרגל להכנס לכלובו, מותר להכניסו לכלובו.
ובעל חיים מבויָת שהורגל במקום אחד, והעבירוהו למקום אחר הקרוב לשם – 

אף שלא הורגל בו, יתכן שהוא נחשב כנצוד ועומד, כי אף שלא הורגל במקומו 
החדש, הרי ישוב למקומו הראשון; אולם, אם הועבר למקום הרחוק מהמקום 

הראשון, אין דינו כבעל חיים מבויָת כל עוד שלא התרגל למקומו החדש.
]משנ"ב שטז, נח ו־ס, וביה"ל ד"ה חיה[

 הדף היומי בהלכה



סיפר היהודי הזקן להגר"ח מישקובסקי: "בצעירותי התגוררתי 
בכפר קטן, ואני זוכר את קריאת מגילת איכה בתשעה באב. לא 
היתה מציאות שהבעל קורא יקרא את המגילה בנשימה אחת..."

וגם: המחזה שנחרט בזכרונו של הגה"צ רבי אליהו לאפיאן זצ"ל מימי ילדותו
"סיפר לי הגר"ח מישקובסקי שליט"א, שבסביבת ישיבת חברון היה גר יהודי 
זקן מופלג, והוא שאל אותו אולי הוא יכול לספר לו איזו עובדה, כדי שנוכל 
לקבל חיזוק משמיעת עוצם עבודתם להקב"ה של דורות שעברו, כדוגמת גדולי 

וגאוני תורה בדור העבר. 
"השיב לו היהודי הזקן: על גדולי הדור אין לי מה לספר לך, אבל אני יכול 
לספר לך אודות יהודים פשוטי העם מה שראיתי בצעירותי. גרתי בכפר קטן 
ששם גרו יהודים פשוטים, וזוכר אני את קריאת מגילת איכה בתשעה באב. לא 
היתה מציאות שהבעל קורא קרא את המגילה בנשימה אחת, כי היה מוכרח 
להפסיק כמה פעמים באמצע הקריאה, מפני בכיות הבעל קורא וקול בכיות 
קהל השומעים. קולות הבכי והיללות היו בקול גדול כל כך, שהיה בלתי אפשרי 

לשמוע את קריאת המגילה, לכן היה מוכרח להפסיק את הקריאה.
"כותב הגה"צ ר' אליהו לאפיאן זצ"ל: זכורני בימי נעורי, הייתי ילד קטן 
ונכנסתי פעם בימי בין המצרים לבית הכנסת הגדול בשעה שתים אחר חצות 
הלילה, ומצאתי בית הכנסת מלא אנשים יושבים על הארץ ועורכים תיקון 
חצות. ומי היו אלו האנשים? סנדלרים, חייטים, נגרים וכו', אנשים פשוטים, 
פועלים הנלחמים על פת לחמם, אבל ידעו שיש לערוך תיקון חצות ולבכות 
על חורבן הבית בג' השבועות של בין המצרים. והדבר עשה עלי רושם גדול. 

וזה היה מלפני שבעים ושש שנים, וכהיום אין רואים זאת בכלל".
)הגרמ"י שיינרמן, אהל משה – ח'(

 הסיפור היומי

הבחור הסביר לראש הישיבה כי הוא אלוף הארץ בשחמט ועליו 
לצאת לתחרות בינלאומית בארה"ב. אולם הרב וינברג הבין כי אם 

הוא עוזב אין סיכוי שיחזור, ופנה אליו בהצעה מפתיעה...
איך הצליח ראש ישיבת 'אש התורה' לנצח את אלוף הארץ בשחמט?

הֵשִׁיב אֶת חֲמָתִי מֵעַל בְּנֵי יִשְׂרָאֵל )במדבר כה יא(
מעשהו של פנחס היה כרוך כידוע במסירות נפש, והוא היה עלול לההרג ח"ו, אך 
דווקא משום מסירות נפשו הצליח מעל כל הסיכויים וזכה לברית כהונת עולם.
פעם התארח בישיבת 'אש התורה' בחור שהיה אלוף השחמט בארץ, כדי 
לשמוע מעט על היהדות. לאחר מספר ימים ניגש להפרד מראש הישיבה, הגאון 
רבי נח ויינברג זצ"ל ולהודות לו על האירוח. כששאל אותו ראש הישיבה מדוע 
הוא עוזב וכי לא טוב לו בישיבה, ענה הבחור כי הוא אלוף הארץ בשחמט, והוא 

אמור להשתתף בתחרות בינלאומית שתערך בארה"ב. 
הרב ויינברג, שהבין שאם הוא עוזב אין סיכוי שיחזור לישיבה - פנה אליו 
ואמר: הרי הנסיעה והשהות בארה"ב כרוכות בהמון כסף. מה דעתך שנשחק 
שנינו שחמט, ואם תנצח אני אממן לך את עלות הנסיעה כולה, אך אם תפסיד 

– תשאר בישיבה ותוותר על התחרות. 

הבחור לא היסס ונענה להצעה בחפץ לב, כאשר בליבו חשב שכאלוף שחמט 
ודאי שהוא זה שינצח, כך שהעסקה משתלמת ביותר. הרב והבחור תקעו כף 
והתיישבו לשחק. והנה, בתום המשחק המנצח היה למרבה הפלא הרב ויינברג 

זצ"ל. והבחור אכן עמד בדיבורו, נשאר בישיבה וצמח לבן תורה נפלא. 
לאחר תקופה בישיבה, כשכבר הרגיש בנח לדבר עם ראש הישיבה, שאל את 
הרב מנין היתה לו התעוזה להציע הצעה כזו שמראש היתה מיועדת לכשלון? 
לכאורה, הרי אחרי הכל, כשמשחקים עם אלוף שחמט מסתבר שהאלוף ינצח?

ענה לו הרב כי הוא צודק, ובאמת לא היה שום סיכוי לנצח בדרך הטבע, 
אך כאשר באמת אכפת מהשני וחפצים בטובתו, זוכים לסייעתא דשמיא על 

טבעית מעל ומעבר למשוער.
)ע"פ להתעדן באהבתך, מתוך 'יפה נדרש'(

פניני הפרשה

אמר הבחור: "הרי הדרך לים תארך 20 דקות, וכך גם הדרך חזרה, 
ולא ישאר כלל זמן להיכנס לים?" אך רבי אליהו אמר כי זו עצלות. 

הוא הלך את כל הדרך לים, נכנס לשתי דקות, ומיד יצא
גדולי ישראל במלחמה נגד העצלות

"הנה מפסידי הזריזות, הם הם מגדילי העצלה. והגדול שבכולם הוא בקשת המנוחה הגופנית 
ושנאת הטורח ואהבת העידונים בתשלום כל תנאיהם" )מסילת ישרים פרק ט'(

הגה"צ ר' אליהו לופיאן זצ"ל נסע פעם לפוש בקרית צאנז בנתניה בימי הקיץ, 
בבנין של ועד הישיבות. כשבא לשם שלח בחור לשאול אם אפשר להיכנס 
לכ"ק מרן אדמו"ר מצאנז זי"ע, ואמרו  כי בעוד שלשת רבעי שעה יוכל ליכנס. 
אמר ר' אליהו לבחור, הרי באנו לנתניה כדי ללכת לים, אם כן נלך כעת לים. 
אמר הבחור: הרי הדרך תארך עשרים דקות ]כיון שר"א כבר היה זקן[, והדרך 

חזרה גם כן תארך עשרים דקות, ולא ישאר זמן להיכנס לים? 
אך רבי אליהו אמר כי זו עצלות! הוא הלך את כל הדרך לים, נכנס לשתי 
דקות, ומיד יצא וחזר את כל הדרך, ונכנס לרבי זי"ע. הרי, שאף  שהיה יכול 

להמתין במקום ולנצל את הזמן ללימוד, בכל זאת, כדי לשבור את מדת העצלות 
היה לו כדאי ללכת ולחזור עם כל הטורח שבדבר. 

מסופר גם על הרה"ק מבעלזא זי"ע, שכשהיה צעיר לימים ולא היה בקו 
הבריאות אסר עליו אביו הק' ללכת למקוה לאיזה זמן, אבל למרות זאת ראו 
שהמשיך ללכת למקוה, ויהי לפלא. בדקו ומצאו,  שבמקוה הוא פושט בגדיו, 
והולך רק עד המקוה ואינו נכנס, ומיד חוזר ומלביש עצמו. דהיינו שלא רצה 
לנצל את פקודת אביו כדי להרוויח זמן ולתת לגוף להתעצל, ולכן הלך וחזר 

כדי להתגבר על המדה הרעה הזאת. 
)ע"פ שמועות טובות(

קנין חכמה – מסילת ישרים



בשעת לילה מאוחרת החלה התייעצות בין הגב' כהן לבעלה. 
"אין ספק שהסלון בביתנו יוחשך, ואנו רשאים להתנגד לתוכניות 

הבניה של השכנים. מצד שני, יש לנו הזדמנות לוותר..."
מעשה אמיתי על ויתור אצילי שהביא לרווחים עצומים

הִנְנִי נֹתֵן לוֹ אֶת בְּרִיתִי - שָׁלום )במדבר כה יב(
את הסיפור סיפר הגאון רבי משה טולידנו שליט"א, ממקור ראשון: ערב אחד 
נקשה שכנה בדלתה של משפחת כהן, בידה אוגדנית דפים משורטטים ובה 
תכנית בניה והרחבה מפורטות ומוכנות. השכנה פירטה בקצרה את בקשתה, ולא 
הסתירה את הקושי שבה. "את יודעת, בס"ד המשפחה גדלה, ונוצר הצורך להרחיב 
את הדירה. שרטטנו תוכניות בניה, ואנחנו זקוקים לאישור השכנים כמקובל. 
"אני חייבת לציין" – הודתה השכנה בגילוי לב – "כשאנו נרחיב בצד מזרח, 
זה בהחלט יחסום לכם את השמש מחלון הסלון והמרפסת בסלון, וכל הצד 
המזרחי. ועדיין, אני מבקשת שתבדקו אם תוכלו להסכים לחתום לנו..." – 

סיימה את בקשתה במבוכה קלה. 
בשעת לילה מאוחרת החלה התייעצות בין הגב' כהן לבעלה. "אין ספק" – קבעו 
השניים לאחר בדיקה מעמיקה, "שמרפסת השמש בסלון תהפוך למרפסת האין 
שמש, והסלון יוחשך משמעותית. לפיכך אנו רשאים להתנגד לתוכניות הללו, 
עקב הנזק הנגרם לנו מהן... מצד שני, יש לנו הזדמנות לוותר, ויתור איכותי 
ואצילי, ויתור אמתי מהלב לשכנים, כדי שירווח להם. אז נכון שזה יחשיך לנו 
את הבית, אבל אולי כדאי בהרבה שהנשמה תאיר מוויתור זך וטהור לשכנים? 
לאחר התייעצות שנמשכה כמה ימים, התקבלה ההחלטה הגורלית והגיבורה. 
בכוחות משותפים החליטו בני הזוג כהן לוותר על השמש למען השכנים. הם 
הגישו את התוכניות החתומות לשכנים, שבתוך תקופה קצרה החלו לבנות 

להרחיב את הבית. 
התקופה הראשונה הייתה כרוכה בהסתגלות. הסלון המואר עד עתה באור 
טבעי – הוצרך לתאורת חשמל בכל שעות היום. במרפסת כבר לא היה שמש, 
אפשר היה להשתזף בשמש רק בגינה השכונתית. כל אימת שחלפו במוחה של 
גב' כהן הרהורים וערעורים על הצעד שעשתה, נזכרה בכך שרווח לשכניה, ביתם 

התרחב, חייהם מאושרים יותר, והיא השתדלה להתרכז בלשמוח בשמחתם.
חלפה תקופה לא קצרה, ועקב שינויים שונים הוצרכה משפ' כהן למכור 
את ביתה ולעבור לעיר אחרת. בני הזוג קיוו כי בעיית חוסר השמש בדירה 
תפגע כמה שפחות במחירה, והתייעצו במתווך שקבע להם מחיר. כמנהגם של 
מוכרים היודעים שיצטרכו לרדת במשא ומתן – הוסיפה משפ' כהן עוד מאה 

אלף שקלים, 'כדי שיהיה ממה לרדת'... 

לאחר כמה ימים התקשרה אשה וביקשה לראות את הדירה, כשהיא מדגישה 
שהיא רוצה לבוא בשעה שהשמש בראש הרקיע. נקבעה שעה מוארת בעיצומו 
של יום, למרות הספקנות הרבה. הרי אם האשה רוצה לבחון את עניין השמש 

– מה הסיכוי שתחתום על דירה חשוכה ונטולת שמש? 
למחרת, בשעת בוקר צחה מעננים, הופיעה האשה המתעניינת. היא נכנסה 
לבית, בחנה את כל פרטיו ודקדוקיו, והחלה לבחון את ענין השמש. הסתכלה 
בסלון, בדקה את המרפסת, ועיניה מפיקות קורת רוח, היא מתחייכת והולכת... 
היא שבה ונכנסה למרפסת, מביטה ובוחנת כל העת את השמש שאיננה, ונראית 

יותר ויותר מרוצה... 
"סגרנו!" – קמה לפתע המתעניינת והפכה לקונה בהרף עין, בלי להתמקח על 
המחיר, בלי לדון בהסדרי התשלום. "מה שנוח לכם" – אמרה, והחלה לשרבט 
את 'זיכרון הדברים' על הכתב. ולאחר שנחתמה העסקה כדת וכדין, פתחה 

את סגור לבה וסיפרה: 
"האמת, שבוודאי הייתי שמחה להתווכח על המחיר, לחסוך לי כמה עשרות 
אלפי שקלים. אלא שאין לי ברירה – אני סובלת ממחלה נדירה, וחשיפה לאור 
שמש מסכנת את חיי. ראיתי הרבה דירות, אך בכל אחת מהן יש שטח חשוף 
לשמש, וזה מסוכן עבורי. עד שראיתי את הדירה שלכם, ואינני יכולה לוותר 
על ההזדמנות לקנות את דירת חלומותיי – דירה מקסימה שאין בה שמש!" – 

אמרה, ולא הוסיפה מילה... 
בני הזוג כהן נותרו המומים, נטועים למקומם ואינם מאמינים. לא רק שלא 
הפסידו מהוויתור, לא רק שמחיר הדירה לא ירד – אלא הוא עלה והתעלה 
בעיני זו שקנתה את  הדירה, עד שמיהרה לחתום לפני שדירת חלומותיה 
תיחטף לה מבין האצבעות, ובמחיר יקר מהמקובל – העיקר שזו דירה שאין בה 
שמש, אותה שמש שוויתרו עליה בגבורה ולא ידעו כמה ירוויחו מהוויתור הזה... 
אנו לומדים מזה, שמי שמוותר לא מפסיד! רואים זאת בעיניים. לפעמים זה 
לוקח שנים, רק בורא עולם המשנה ומסדר סדרי עולם כרצונו – קובע כיצד זה 
יקרה באמת. נאמץ את המסר הזה, וניקח אותו עמנו כמסר לחיים: כשהשכן 
מבקש או החבר, כשהילד בבית הספר או החברותא בישיבה – לפעמים קשה 
לוותר, ונראה שנפסיד. אבל אין דבר כזה. מוויתור רק מרוויחים, ורק מרוויחים!
)הרה"ג ר' אשר קובלסקי שליט"א, פניני פרשת השבוע(

פניני הפרשה

...למחרת קיבל המלמד טלפון מאביו של הילד, שהוא תובע ממנו 
סך 2800 שקלים!

משולחנו של הרה"ג רבי מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א מורה הוראה 'נאות שמחה' - מודיעין עילית
שאלה: מעשה היה בתלמוד תורה, שאחד הילדים מצא מעטפה ובה 2800 
שקלים והראה אותה למלמד. לאחר בירור קצר עם המנהל עלה, כי המעטפה 
נפלה מהמנקה הגוי שקיבל בו ביום את משכורתו מהמנהל. והנה על פי ההלכה 
אבדת גוי מותרת, אך אם מחזיר לו כדי שיפארו את ישראל וידעו שהם בעלי 
אמונה, הרי זה משובח ויש בזה משום קידוש ה', כמבואר בשו"ע סי' רס"ד. 
אמר אפוא המלמד לתלמידו שישאיר את המעטפה בכתה, וכשכל הילדים חזרו 
מההפסקה קרא למנקה ושאל אותו אם כספו בידו. מישש הלה בכיסיו וגילה 
כי הכסף אבד לו, ואז החלו כל הילדים לשיר שיר על קידוש ה' וכו', והמלמד 
אמר למנקה כי ילדי הכתה מעונינים לעזור לו, וכיבד את הילד המוצא להשיב 
את המעטפה. הגוי התרגש מאד מהחינוך הניתן לילדי ישראל, תוך שהוא מציין 

כי בבית ספר של גויים בוודאי לא היה זוכה לקבל את כספו.
והנה למחרת קיבל המלמד טלפון מאביו של הילד, שהוא תובע ממנו סך 2800 
שקלים! וזאת כיון שמציאת קטן לאביו, ולא היתה לו רשות לעשות קידוש ה' 

בכסף השייך לו מן הדין. כיצד יש לפסוק במקרה זה?

תשובה: שמעתי מידידי הגר"י וינמן שליט"א, שתחילה יש לדעת כי הלכה 
פסוקה בחו"מ סי' ע"ב, שמציאת קטן – מי שגוזל ממנו אינו עובר בגזל מן 
התורה אלא רק משום דרכי שלו', ואינה יוצאה בדיינים. ויעוי' בספר תקפו 
כהן להש"ך סי' ל' שהביא שיטת רבנו ירוחם שמנדים את הגוזל אם אינו 
משיב, והוא עצמו הכריע שאין מנדים אלא מורים לו שחייב להחזיר. אמנם יש 
סוברים שמציאת קטן שייכת לאביו רק כאשר הביאה לאביו. ובנידון שאלתנו, 
שהמלמד לא לקח את הכסף מידי הילד אלא רק יעץ לו והדריך אותו לקיים 

קידוש השי"ת, בוודאי אין לחייבו ממון. 
עוד אמר ידידי הגאון הנ"ל שליט"א, שיש לבדוק את האב, אם היו שואלים 
אותו מראש אם מעונין לקיים קידוש ה' – האם היה מתנגד, או שרק לאחר 

שעשו זאת בלי לשאול אותו רוצה לתבוע את המלמד. 
ולהלכה יש לדעת, שקטן או אפילו גדול הסמוך על שולחן אביו שרוצה להחזיר 

אבדה לפנים משורת הדין, צריך תחילה לקבל את הסכמת אביו.

השו"ת היומי



האם מחויב אדם לתחוב אצבעו באוזניו במקרה שיש לו 
ספק שמא ישמע לשון הרע?

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר 'חפץ חיים'
ו' בהלכות לשון הרע( כותב ה'חפץ חיים' שאדם שישב  בסעיף ה' )מכלל 
בחבורת אנשים שהתקבצו לענין מה, והתחילו לדבר דיבורים אסורים, והוא 
משער שדברי תוכחתו לא יועילו להם מאומה, אז אם יכול ללכת משם, או 
להניח אצבעו באוזניו – עושה בזה מצוה גדולה. וראה שם המשך דבריו מה 

יעשה אם אינו יכול לעשות את שני הדברים הללו. 
בביאורים ומוספים מביאים את המסופר על החפץ חיים, שלעת זקנותו 
כשכבדה שמיעתו, שאלו פעם רב אחד מדוע אינו הולך לרופאים כדי שיטפלו 
ויקלו על שמיעתו, והשיב לו, כי איסור לשון הרע הוא בין בדיבור ובין בשמיעה; 
בדיבור יכול הוא להיזהר, כי הדיבור ברשותו של האדם, ברצותו מדבר וברצותו 
שותק, אבל השמיעה אינה ברשותו, ובזה צריך תחבולות של תחיבת האצבע 

באוזניו כדי לא לשמוע לשון הרע, ועל כן טוב לו בכבדות השמיעה, כי אין לך 
אדם שיאבה להגביה קולו בשביל להשמיע לשון הרע )חפץ חיים על התורה 

עמוד רעא(.
וחיוב זה של הנחת אצבעו באוזנו, דעת הגר"נ קרליץ )חוט שני לשון הרע עמוד 
שס( שהוא אפילו אם הדיבור אסור רק כלפי השומע ולא כלפי המספר, וכגון 
שהמספר מדבר עם אדם אחר על פלוני לתועלת. ועוד הוסיף, שמסתבר שחיוב 
זה הוא רק כשכבר ששומע דבר איסור, שאז מחויב לשים אצבעו באזנו, אבל 
כשיש ספק אם ידברו לשון הרע, אין מחויב בזה עד שישמע שמתחילים לדבר 
לשון הרע, שאל"כ אין לדבר סוף, שיחשוש בכל פעם שמא מדברים לשון הרע.

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי 

"מילי דנזיקין, מילי דאבות, מילי דברכות" – מהי עצת 
חז"ל למאן דבעי למהווי חסידא?

מתוך לימוד הנלמד השבוע בספרי החפץ חיים:
נאמר בגמרא: אמר רב יהודה, הרוצה להיות חסיד, יקיים 'מילי דנזיקין'. 
רבא אמר, 'מילי דאבות', ויש אומרים: 'מילי דברכות'. ונראה, שרב יהודה הולך 
לשיטתו, שבשנותיו של רב יהודה כל הלימוד היה בסדר נזיקים, וכל חסידותם 
היתה שישמור ראובן בנזיקין הוה וכל חסידותם הוי שישמור ראובן את עצמו 
בכל כוחו שלא להזיק לשמעון בין בשוגג בין במזיד, בין ער בין ישן, בין בגופו 
בין בממונו, בין במעשה ובין בגרמא בעלמא; וכן אין נפקא מינה אם הוא מזיק 
לגופו של שמעון או לממונו, ואפילו רק על ידי גרמא שלו, ואפילו הגרמא 
היה רק על ידי דיבורו, כגון שדיבר לשון הרע על אחד וסיבב לו היזק על ידי 
זה, או שכיבד הדיין לאחד מבעלי הדינים בלי כוונה ובשביל זה מסתתמות 
טענותיו של חבירו, וכל כי האי גוונא, שעל ידו יחליש דעת חבירו, או שיסבב 
שום ריעותא לחבירו בין בגופו או בממונו, הכל הוא בכלל 'מילי דנזיקין'; ועל 

זה הזהיר וזירז רב יהודה את בני דורו.
ורבא אמר 'מילי דאבות', והיינו שיתבונן בדרכי אבותינו הקדושים, אברהם 
יצחק ויעקב. אברהם אבינו היה היסוד ממידת החסד, יצחק אבינו היה יסוד 
העבודה, שנתרצה להיות עולה כליל על גבי המזבח – וגם בזה יתבונן האדם, 
ויראה להשלים זאת  וביטול עבודת הקרבנות,  ויצטער על חורבן המקדש 
בלימודו בעניני הקרבנות, וכן כל הקרבנות שאדם חייב יוכל בזמננו להשלים 
בתורה בהִלכות הקרבנות ההם – ויעקב אבינו היה יסוד התורה, שהיה יושב 
אוהל מנעוריו. ומהם ילמד האדם להיות זהיר בכל הענינים. ויש אומרים 'מילי 
דברכות', והיינו שיתבונן בכל יום במאה הברכות שהוא אומר ומודה להקב"ה 

שהוא מלך עולם ומברכו על כל.
]ליקטי אמרים פרק ט [

המוסר היומי



"בלימוד בליל שישי ב'יזדים', שם נמסרו שיעוריו 
הנודעים של מרן הגר"ע יוסף זצ"ל, השתתפו מאות 

בחורי ישיבות שלמדו בתענית דיבור. קשה לשכוח את 
התה עם עלי הנענע, וכמובן את ה'תיקון חצות'…"

"חלפו שנים לא מעטות מאז, אך הרושם העז של ה'תיקון חצות' המרומם הזה לא מש מלבבי"
הרה"ג רבי שמואל ברוך גנוט שליט"א

וְיָשׁבֹ חֲרוֹן אַף ה' מִיִּשְׂרָאֵל )במדבר כה, ד(
ג'ורג' היה אזרח אנגלי טיפוסי. היתה לו אשה טובה ושלושה ילדים מתוקים 
ומנומסים. המשפחה היתה שלווה ומאושרת. הבן למד בקולג' יוקרתי, הבת 
למדה רפואה והילד הקטן נהנה מלימודים בבית ספר מקומי וטוב של המעמד 
הבינוני ומעלה, בעיירה האנגלית בה התגוררו. הוא הרוויח משכורת יפה 
בעבודתו, משכורת סבירה של השכר הממוצע במשק הבריטי, והצליח "לגמור 
את החודש", פחות או יותר. למשפחתו של ג'ורג' היה רכב צנוע ונחמד, שלא 
הופיע בקביעות במוסך, וגם היה לו די כסף לבזבוזים והנאות רגילות של 
אנגליים רגילים וממוצעים. באחד משבועות חודשי יולי-אוגוסט נסעו בני 
המשפחה לנוח בחווילת נופש בצפון בריטניה, והילדים השתעשעו בלונה פארק, 

בפארקי מים ובעוד אטרקציות חביבות, ככל חבריהם.
מידי פעם בפעם, בלי סיבה הנראית לעין, היו מביטים בני המשפחה באביהם, 
ג'ורג', ורואים כיצד הוא מתכנס לתוך עצמו ומתעצב אל ליבו. ג'ורג' נהיה 
מדוכא ורגזן, וילדיו לא הבינו מדוע. מה קורה לו לאבא שלהם, שהוא בדרך 
כלל שמח וטוב לב, שלפתע הוא עצוב, מתכנס בתוך עצמו ומרגיש לא טוב 
מבחינה נפשית? באחד הפעמים שג'ורג' התנהג כך, בעצבות ועצבנות, דחק אותו 
בנו הגדול לקיר וביקש תשובות ברורות להתנהגות הזאת: "מה קורה, אבא? 
חסר לך משהו בחיים? יש לך ילדים טובים, משכורת סבירה, מכונית שנוסעת 
משנת 2007 ועוד חודש אנחנו נוסעים לחופשה השנתית שלנו. אז מה רע לך?"

ג'ורג' חייך בעגמומיות, הישיר מבטו למול עיני בנו ושאל: "אתה יודע איך 
חיה המלכה אליזבט? יש לה גם רכב משנת 2007 ומשכורת סבירה, או שהיא 
טובעת בים של כסף וכבוד? אתה יודע שהמלכה שלנו רשומה כאחת מעשרת 

העשירים בתבל ויש לה את כל הזמן שבעולם לעשות מה שהיא רוצה?"
הבן צחק. "נו, אז מה?! מה אתה קשור להוד מלכותה?"

ג'ורג' השפיל את עיניו וענה: "לא תאמין, אבל אני הבן שלה. רבתי עם אמא, 
הוד מלכותה, לפני 38 שנה, והיא זרקה אותי מהארמון המלכותי. כעת לבני 
משפחתי יש מיליארדי דולרים בבנק והם חיים בדיוק כמו שבני מלכים צריכים 

לחיות, ואילו אני נמצא כאן, עם משכורת 'סבירה'"…
והנמשל, ברור…

• • •
'מנהגם' של חלק מבני הישיבות הוא לעשות 'משמר' ב'ליל שישי'. 'משמר' 
הוא לימוד במשך כל הלילה, כשהמארגנים מתגמלים את הלומד בכמה עשרות 
שקלים )בתקופתי שילמו 25-30 ₪ ללילה…(. כשלמדתי בירושלים, ה'משמר' 
התחיל ב-1 בלילה בישיבת 'פורת יוסף' בגאולה, שם עמלו בתורה מאות בחורים, 
בתענית דיבור, עד לתפילת שחרית עם הנץ החמה. תפילת שחרית רגועה וארוכה 
שבסיומה אמרו פרקי תהילים וחילקו )בנחת…( את מטבעות המלגה. אך אלו 
שרצו להתחיל את ה'משמר' כבר קודם לכן, היו מגיעים לבית הכנסת ה'יזדים' 
המפורסם, שם נמסרו שיעוריו הנודעים של מרן הגר"ע יוסף זצ"ל, בכל מוצאי 
שבת. הלימוד בליל שישי ב'יזדים' החל בשמונה וחצי בערב, בתענית דיבור, עד 
חצות. בלימוד השתתפו עשרות אברכים מהכולל של ה'יזדים', שבראשות הגאון 
הרב שרגא שליט"א, אליהם הצטרפו עוד בחורי ישיבות מכל רחבי ירושלים. 
את הלימוד אני, בעוונותי הרבים, פחות זוכר. אך אי אפשר לשכוח את העוגות 

הטעימות והתה עם עלי הנענע, וכמובן, את ה"תיקון חצות"…
בחצות התיישבו כולם על הרצפה והחלו באמירת "תיקון חצות", בניחותא, 
בהשתפכות הנפש, לעיתים בבכייה. חלפו שנים לא מעטות מאז, אך הרושם 
העז של ה"תיקון חצות" המרומם הזה, לא מש מלבבי. כך מתאבלים יהודים 

על חורבן בית המקדש!

נו, שלושת השבועות החלו והיהודים אצים רצים להסתפר לפני כניסת ימי 
האבלות, כדי שלא יצטרכו 'לסחוב' ראש מגודל בשערות בימי הקיץ הלוהטים. 
ישנם הנאנחים אנחה עמוקה בבואם להפעיל את המוזיקה, ולפתע נזכרו 
שאסור לשמוע מנגינות. הררי הלכות של מה מותר ומה אסור, והדיון הקבוע 

האם מותר להתרחץ ב'תשעת הימים' כאשר כל כך מזיעים…
—ואוי, כמה עצוב. כמה עצוב שכל כך התרחקנו, ואנחנו עסוקים בפרטים, במקום 
במהות. במקום להתאבל באמת על חורבן ירושלים והריחוק העמוק מהשכינה 

הקדושה, אנחנו מנסים למצוא היתרים כיצד להתאבל פחות ככל האפשר.
השולחן ערוך )סימן תק"פ( פוסק ש"יש מי שאומר שגזרו שיהיו מתענים בכל 
שני וחמישי על חורבן הבית ועל התורה שנשרפה ועל חילול השם". יהודים 
אמתיים וטובים ידעו, בכל הדורות, מה רצון ה' יתברך. הם הרגישו וכאבו את 
הבת קול, שיוצאת בכל יום ובוכה בכי תמרורים על הבנים שגלו משולחן 
אביהם, על נסיכי הכתר שעזבו את ארמון המלוכה, ועל האב האוהב והרחום 

שנאלץ להגלות את בניו ולהרחיקם.
המשנה ברורה כותב בשם כתבי האריז"ל "שראוי לכל בר ישראל לבכות 
על שריפת התורה, שמכוח זה נמסרה התורה לקליפות". והנה אנחנו רואים, 
בחוצות ובשווקים, לפעמים אפילו בתוככי בתי המדרשות, את שריפת התורה 
הקדושה, כיצד היצר הרע וחילותיו חדרו אלינו פנימה ועירבו ברוחנו ונשמתנו 
קודש וחול, דברי תורה עם דברים בטלים, אור וחושך, ואנחנו? אנחנו ממשיכים 
בשגרת חיינו, עסוקים בפילפולי-פילפולים האם מותר לשמוע מוזיקה שקטה, 

איך אפשר להתרחץ ומה עם הצימר ל"בין הזמנים"…
והמשנה ברורה פורס בפנינו תילי תילים של הלכות ומנהגים בהלכות שלושת 
השבועות ותשעת הימים, אך הוא מסיים את הלכותיו )בסימן תקנ"א(, במשפט 
הבא: "בכוונת האר"י כתב שיתאבל בימים ההם אחר חצי היום ויבכה כמו 

חצי שעה".
המשנה ברורה הכיר את הדור שלנו, בו מתמקדים בפרטי ההלכה ופחות 
פונים אל הלב והשורש שמאחורי הדברים. אז הנה, המשנה ברורה לא נהג 
בספרו לכתוב, בדרך כלל, דברי מוסר, סתם אגדות ומדרשים. אלא רק אלו 
שמסבירים ומבארים את טעמי ההלכה. ולכן כאן הוא מצא לנכון לפסוק לנו, 
בהלכה פסוקה, ש"כאן צריך לבכות חצי שעה בכל יום"… זאת אומרת: אם אנו 
לא מבינים לבד שעלינו לבכות, מעצמנו, על מצבנו, פוסק לנו המשנה ברורה 
בשם הקדוש האריז"ל לעשות זאת. אם נשב ונתבונן ונצליח לבכות חצי שעה 

היום, כנראה למחרת נבכה כבר שעה וחצי…
וכך אמר המשגיח רבי יחזקאל לוונשטיין זי"ע, בשיחתו בפני תלמידי ישיבת 
מיר בשנחאי: "אנו מסתפקים במועט בענייני רוחניות. אילו היו נותנים לנו 
לסדר את התפילה, כשהיינו מדברים על נושא הגאולה, היינו מסתפקים בבקשה 
אחת. אך אנשי כנסת הגדולה סידרו לנו חלקים רבים של הגאולה, שוב ושוב, 
בכמה וכמה בחינות ונושאים: "גואל ישראל", "מקבץ נדחי עמו ישראל", "מלך 
אוהב צדקה ומשפט", "מצמיח קרן ישועה", "בונה ירושלים", "המחזיר שכינתו 

לציון", ועוד ועוד"…
בסיום שמונה עשרה, גם לאחר שהקדשנו ברכות רבות לנושא הגאולה, אנו 
מבקשים "שיבנה בית המקדש במהרה בימינו", והתפילה מסתיימת בתפילת 
"עלינו" ו"על כן נקוה", בה אנו מבקשים שוב על הגאולה וכבוד שמים, ולאחריו 
נאמר הקדיש, המוקדש אף הוא לגאולה ולריבוי כבוד שמים בעולם. וכשאדם 
נפטר ועולה הוא לבית דין של מעלה, שואלים אותו האם ציפית לישועה? 
ונפסק במפורש ברמב"ם )מלכים י"א, א'( שמי שאינו מחכה לביאת המשיח, 
הרי הוא כופר בתורה ובמשה רבינו. ומרן הגרי"ז מבריסק זצ"ל היה מדגיש 
את דברי הרמב"ם הללו, ש"מי שאינו מחכה לביאתו" הרי הוא כופר בתורה, ה' 

פרשת שבוע



ירחם. אם כן, עלינו לחכות, לחכות באמת, לביאתו!
• • •

מו"ר מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א, הורה בשנה שעברה לכמה מנהלי מוסדות, 
הרוצים לאסוף ממון בחו"ל, להישאר בארץ הקודש, כיון שיתכן שהבטחת חז"ל 
)מגילה י"ז, ב' ועוד  מקומות( ש"במוצאי שביעית בן דוד בא" תתקיים בס"ד 
בזאת השנה ולכן טוב שיישארו בארץ להקביל את פניו. מרן שליט"א אישר 

לי את הוראתו זו בענין ועלינו לדון בקרקע בדברים אלו.
הנה נתבאר בספרים שישנן מספר ברכות שמברכים בשעת ראיית פני משיח 
צדקנו, ובשו"ת מנחת שלמה )ח"א סי' צ"א( כתב בשם הגר"ש הומינר זצ"ל, 
כך: "השי"ת יזכנו מהרה לקבל פני משיח ונברך אי"ה ארבע ברכות: א. ברוך… 
חכם הרזים, שבודאי יהיה שם שישים רבוא ישראל וכהנה וכהנה עד אין מספר. 
ב. ברוך… שחלק מחכמתו ליראיו. ג. ברוך… שחלק מכבודו ליראיו. ד. ברוך… 
שהחיינו". ועי"ש בד' הגרשז"א בענין. וישנם שהוסיפו ברכות נוספות. ואולם 
לא נתבאר האם ישנה מצוה להקביל פני משיח צדקנו ברגע בואו, או שמי 

שנמצא שם צריך לברך הברכות.
ומצינו בברכות )י"ט, ב'(: "מדלגין היינו על גבי ארונות של מתים לקראת מלכי 
ישראל, ולא לקראת מלכי ישראל בלבד אמרו אלא אפילו לקראת מלכי אומות 
העולם, שאם יזכה יבחין בין מלכי ישראל למלכי אומות העולם". אולם זוהי 
לכאו' הוראה כללית על ראיית מלכי ישראל, ולאו דוקא ברגע בוא משיח צדקנו.
ובעירובין  )מ"ג, ב'( נאמר: "כבר מובטח להן לישראל שאין אליהו בא לא 
בערבי שבתות ולא בערבי ימים טובים מפני הטורח", ופירש רש"י: "מפני הטורח 
– שמניחין צרכי שבת והולכין להקביל פניו". ומסופר שמרן הגרי"ז זצ"ל ערך 
פרוזבול קמיה הבד"ץ דירושלים והגרז"ר בענגיס זצ"ל ברכו שיזכה להקביל 
פני משיח, ותהה הגרי"ז איזה מצוה יש בזה, להקביל פני משיח? וכשסיפרו 
על כך להגאון מטעשיבין זצ"ל הראה מקום לד' רש"י אלו, שמוכח שישנה 
מצוה להקביל פני משיח צדקנו.  אולם לא ברירא לי האם כן הוא מדינא, או 
דכיון דיעשו כן בפועל, שמרוב השמחה הגדולה שבבוא משיח יקבלו פניו, על 

כן אית ביה טירחא.
וכתב לי מו"ר הגר"ח קנייבסקי שליט"א שאכן יש בזה מצוה, וכהקבלת פני 

רבו, אשר היא מצוה.
והנה חיוב הקבלת פני רבו הוא ברגל, ואולם כ' הריטב"א )סוכה כ"ז, א'(: 
"מעשה ברבי עילאי כו' … ואמר ר' יצחק מנין שחייב אדם להקביל פני רבו 
ברגל, פי' בדליתיה במתא דאי בדאיתיה במתא בכל יום ויום הוא חייב. שנאמר 
'מדוע את הולכת אליו היום לא חדש ולא שבת' מכלל דבחדש ושבת איבעי ליה 
למיזל. פי' כשהוא בתוך התחום, ומינה לראותו ברגל כשהוא מחוץ לתחום, ור' 
יצחק נקט מאי דשכיח ביה פשיעותא טפי". ונמצא שכשהתלמיד נמצא במתא 
דרבו, חייב להקביל פניו בכל עת. וכן הוא בפנ"י )ר"ה ט"ז, ב'( שמצד הסברא 
צריך היה התלמיד להקביל פני רבו בכל שעה, אלא אי אפשר לעשות כן משום 
ביטול מלאכה, ולכן תיקנו לילך להקביל פניו בשעה שהעם בטלים ממלאכה.

'ויאמר שמואל' )סי' ל"ד( בררתי בס"ד שישנם כמה גדרים  והנה בספרי 

וטעמים למצות הקבלת פני רבו, שמד' הנוב"י )תניינא או"ח צ"ד( נתבאר 
שעניינו קבלת שפע מהרב. ואולם מדברי הרמב"ם )ת"ת ה', ז'( נראה בפירוש 
שסבר שחיוב זה הוא מדיני כבוד רבו. ומדברי הפנ"י נראה שיסוד חיוב הקבלת 
פני רבו ברגל הוא משום תלמוד תורה, שאדם המצוי אצל רבו יחכים מתורתו, 
ומהנהגות 'גדולה שימושה יותר מלימודה' שלו. וכן חזינן מדברי הפרמ"ג )א"א 
סי' תקנ"ד סקי"ב(. ולפי"ז י"ל שאכן ישנה מצוה להקביל פני משיח דוקא בעת 
בואו, משום שאין לך כבוד רבו גדול מזה, לכבדו בשעת בואו דווקא )ומכאן 
אסמכתא נכונה למנהג קהילות החסידים להקביל פני רבם בשובו מחו"ל, 
וכ"ש בהמשיח שיבוא(. ויתכן שגם יהיו השפעות גדולות ברגע בוא משיח, 
בהתאסף רבבות ישראל יחדיו, ואולי ג"כ נזכה ללמוד תורה והנהגות טובות 
דוקא בעת בואו. כה יזכנו ה' לראות בקרוב. והרה"ג רבי חנוך גבהרד שליט"א 
הראני מקום לד' הש"ס בכתובות )ק"ד, א'(: "בשעה שהצדיק נפטר מן העולם 
אומרים מלאכי השרת לפני הקב"ה רבש"ע צדיק פלוני בא. אומר להם יבואו 
צדיקים ויצאו לקראתו, ואומרים לו יבא בשלום ינוחו על משכבותם". ולכאו' 
שם הוא ענין של כבוד בהקבלת פני הצדיק, ולא מצוה, דהא 'במתים חופשי'.

אמנם, גם אם אכן ישנה מצוה בעצם הקבלת פני משיח צדקנו בעזהית"ש, 
אכתי יש לברר מנין לנו שצריך להתכונן למצוה זו טרם זמנה. והתינח בשאר 
מצוות שאנו יודעים עיתן, נחלקו הפוסקים האם צריך להתכונן למצוה, כמו 
להשיג שופר ולקנות ד' מינים וכו', עוד בטרם זמן המצוה, עי' 'לקח טוב' )כלל 
ו' אות ג'(, מנ"ח )מצוה א( ו'נשמת אדם' )כלל פ"ח(, ועי' בס' 'שלהי דקייטא' 
)סי' קט"ו(. אך מהיכ"ת דה"ה במצוה אשר כלל לא ברור מתי תבוא לידינו 

ונקיימנה. אפשר היום, או למחר, או בשנה הבאה וכו'.
והשיבני מרן הגר"ח שליט"א: "עלינו לצפות כל רגע".

וכנראה כוונתו היא שכיון שעלינו לצפות בכל רגע שמשיח צדקנו יבוא הרגע, 
אם כן מבחינתנו המצוה מונחת לפנינו. ואולם אם כן לכאו' תהיה בעיה להתרחק 
מא"י, גם לצרכים חשובים ונכבדים, בכל יום ויום, ולאו דוקא בשנת מוצאי 
שביעית. ואם צרכי מצוה אחרים דוחים מצוה זו, א"כ מדוע בשנה זו בדווקא, 
שנת מוצאי שביעית, יש לדקדק יותר ולא להתרחק מא"י. ואולי כוונתו היא 
שכיון שאמרו חז"ל שבמוצאי שביעית בן דוד בא, לא לחינם אמרו כן, אלא 
להורות לנו שאף שחובה עלינו לצפות לבואו בכל יום ויום, מ"מ כעת יש לצפות 
יותר, משום סגולת הזמן המיוחד דמוצאי שביעית, וצ"ע לע"ע. וידידי הרה"ג רבי 
שלמה פורנברג הסביר שכוונת מרן שליט"א אינה לחיוב או מצוה גמורה, אלא 
לחביבות הענין, ועצה טובה קמ"ל לאלו שייסעו לחו"ל, ובהיותם בחו"ל יבוא 
משיח צדקנו ואזי בודאי יצטערו על ריחוקם ממקום הקבלת פניו.  ואי"ה אשוב 
ואשנה פרק זה, בתקוה שלא נצטרך לזאת, ותשבי יתרץ שאלותינו השתא הכא.

והלום שאלתי את מרן הגר"ח שליט"א כך: בדבר אשר כתב לי רבנו שליט"א 
שמן הראוי שלא לצאת לחו"ל, כדי לצפות להקביל פני משיח צדקנו בקרוב, 
ולכאו' הרי בימינו אפשר לטוס מחו"ל לאר"י ולהגיע לא"י תוך כמה שעות. 
ומאי גרע מהמתגוררים בסוף ארץ ישראל שנוסעים עד ירושלים ג"כ במשך 

כמה שעות. והשיב מרן הגר"ח שליט"א: "צריך לראותו מיד".
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